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Gulyás Gergely: ma már senki nem vitatja annak helyességét, hogy egységes 

magyar nemzetben gondolkodunk 
2023. június 17. – MTI, MagyarNemzet, PestiSracok, Index.hu, Nool.hu, Infostart.hu 

Az elmúlt bő egy évtized pozitívuma, hogy ma már senki nem vitatja annak helyességét, hogy 

egységes magyar nemzetben gondolkodunk - jelentette ki a Miniszterelnökséget vezető 

miniszter szombaton, Budapesten. "Ez a magyar közéletben vitán felülálló tézis lett (.), éppen 

ezért sajátunknak kell éreznünk minden határon túli nemzetrész ügyét" - fogalmazott Gulyás 

Gergely a Mathias Corvinus Collegium (MCC) közéleti programjainak diplomaosztó 

ünnepségén, amelyen az erdélyi politikai iskola és a kárpátaljai vezetőképző frissen végzett 

hallgatói vették át diplomájukat. A miniszter a magyarság szempontjából nehéznek nevezte a 

jelenlegi időszakot. "Akármelyik nemzetrészt nézzük, meg tudjuk nevezni azokat a legfőbb 

nehézségeket, amelyekkel a határon túlra szakadt magyarság szembenéz" - hangoztatta. Gulyás 

Gergely kiemelte, hogy a kárpátaljai magyarokat sújtja az ukrajnai háború valamennyi 

borzalma, szenvedése. Eközben "az általunk anyagilag, erkölcsileg, humanitárius akciókban is 

támogatott ukrán állam úgy gondolja, ezt a támogatást azzal kell meghálálni, hogy mindenféle 

európai emberi jogi normával összeegyeztethetetlen, a nemzetiségeket súlyosan sújtó és az 

alapvető kisebbségi jogokat lábbal tipró szabályokat hoznak és fogadnak el". 

 

Szijjártó Péter felajánlotta Magyarország segítségét az árvíz sújtotta Szerbiának 
2023. június 18. – MTI, Vajma.info, ORIGO, Hirado.hu, Népszava, Mandiner, Demokrata, 

Index.hu 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter a Facebook-oldalán vasárnap közölte: 

felajánlotta Magyarország segítségét az árvíz sújtotta Szerbiának. "Szerb barátainkat komoly 

áradások sújtották az elmúlt napokban, az eső csak nem akart elállni. Ezért ma telefonon 

egyeztettünk Sinisa Mali szerb miniszterelnök-helyettessel, akinek felajánlottam 

Magyarország segítségét, hiszen sajnos nekünk is van tapasztalatunk az ilyen típusú természeti 

kihívásokkal. Szerb kollégám arról tájékoztatott, hogy ma végre nem esett az eső, így most 

számba veszik a helyzetet, holnap várjuk a jelentkezésüket, készen állunk segíteni" - olvasható 

a miniszter Facebook-bejegyzésében. 
 

Délvidék csapata nyerte a Nemzeti Összetartozás Labdarúgó Tornát 
2023. június 17. – MTI, Hirado.hu, NemzetiSport, SzekelySport, Korkep.sk, PannonRTV 

Délvidék csapata nyerte meg a III. Nemzeti Összetartozás Labdarúgó Tornát, amelyet hat 

Kárpát-medencei csapat részvételével rendeztek meg pénteken és szombaton Topolyán. 

Magyar Zoltán, a parlamenti válogatott szövetségi kapitánya, a torna igazgatója a szombati 
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eredményhirdetés után az MTI-nek elmondta, pénteken voltak a csoportmérkőzések, ahol 

2x25 perces találkozókat vívtak a felek, szombaton pedig a helyosztók, ahol 2x35 percesek 

voltak a meccsek a topolyai TSC Arénában. Az első napon az A csoportban Erdély, az 

Országgyűlés csapata, Felvidék, a B-ben pedig Délvidék, Kárpátalja, Csángóföld lett a sorrend. 

Ezeket a mérkőzéseket a Fociakadémia pályáján játszották a csapatok. A zárónapon, a TSC 

Arénában a bronzmeccsen Kárpátalja 2-1-re legyőzte a parlamenti válogatottat, a döntőben 

pedig Délvidék 3-0-ra verte Erdély csapatát. A kétnapos program részeként a csapatok 

ellátogattak Szabadkára is. Ez volt a harmadik ilyen esemény, az elsőre 2021-ben, 

Csíkszentdomokoson, a másodikra pedig tavaly Budapesten került sor. A tornát a nemzeti 

összetartozás jegyében írták ki Kövér László házelnök kezdeményezésére, aki maga is részt vett 

a mérkőzéseken. A részt vevő csapatok tagjai - a kiírás szerint - alapvetően amatőr játékosok, 

"civilben közméltóságnak számító futballisták" voltak. 

 

Fennállásának tizedik évfordulóját ünnepli a Kárpát-medencei Magyar Gazdák 

Egyeztető Fóruma 
2023. június 16. – MTI, Hirado.hu 

A Kárpát-medencei gazdatársadalom összefogásának erősítése, az érdekek nemzetközi szintű 

érvényesítése volt a legfőbb feladata az elmúlt évtizedben a Kárpát-medencei Magyar Gazdák 

Egyeztető Fórumának (KEF), és ez a legfontosabb a jövőben is - hangzott el a jubileumi 

közgyűlésen a KEF megalakulásának helyszínén, Orosházán pénteken.  Győrffy Balázs, a 

Nemzeti Agrárgazdasági Kamara (NAK) és a KEF elnöke köszöntőjében kiemelte, a KEF 

mintaprojektté vált, amelynek a Kárpát-medencei gazdatársadalom megőrzése a fő célja, 

valamint az, hogy közösen fel tudjanak nőni a kor kihívásaihoz. A NAK jogszabályban is 

rögzített kötelezettsége együttműködni a határon túli gazdaszervezetekkel; a KEF tagszervek 

programjaikhoz és rendezvényeikhez kamarai és kormányzati támogatásban is részesülnek. A 

fórumon lehetőség nyílik a problémák közös megbeszélésére, viták lefolytatására, a 

megoldások kidolgozására - részletezte. Megjegyezte, az agrártárca az elmúlt évtizedben 

egyértelmű tanújelét adta annak, hogy komolyan gondolja a magyar-magyar összefogást, erre 

példa a KEF támogatása mellett a külhoni falugazdász hálózat működtetése. 

  
PSD-s képviselő: az RMDSZ egy örömlány, akinek a bordélyházban a helye, jó 

lenne, ha kiesne a parlamentből 
2023. június 16. – Krónika 

Minősíthetetlen hangvételű kirohanást intézett Radu Cristescu, a kormány vezető erejét jelentő 

Szociáldemokrata Párt (PSD) Szatmár megyei képviselője az RMDSZ ellen annak kapcsán, 

hogy a magyar szervezet kiszorult az új kormányból. A politikus csütörtökön este a közösségi 

oldalán egy bejegyzésben, amelyhez egy Kelemen Hunor RMDSZ-elnököt Orbán Viktor 

magyar miniszterelnök társaságában ábrázoló képet mellékelt, arról írt: „románként és 

képviselőként” az a véleménye, hogy eddig túlságosan megengedőek voltak a román pártok a 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 
E

rd
é

ly
 

https://hirado.hu/belfold/gazdasag/cikk/2023/06/16/fennallasanak-tizedik-evfordulojat-unnepli-a-karpat-medencei-magyar-gazdak-egyezteto-foruma
https://hirado.hu/belfold/gazdasag/cikk/2023/06/16/fennallasanak-tizedik-evfordulojat-unnepli-a-karpat-medencei-magyar-gazdak-egyezteto-foruma
https://kronikaonline.ro/belfold/psd-s-kepviselo-az-rmdsz-egy-oromlany-akinek-a-bordelyhazban-a-helye-jo-lenne-ha-kiesne-a-parlamentbol
https://kronikaonline.ro/belfold/psd-s-kepviselo-az-rmdsz-egy-oromlany-akinek-a-bordelyhazban-a-helye-jo-lenne-ha-kiesne-a-parlamentbol


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. június 19. 

 

 

magyar szervezettel szemben, és örömlánynak nevezte az RMDSZ-t, amelynek a 

bordélyházban a helye. „Ez a politikai csoportosulás nagyon előnyös státusra tett szert, 

egyszerre párt és civil szervezet. Az évek során olyan törvényeket vittek keresztül, amelyek 

lehetővé teszik számukra, hogy olyan feltételek mellett jussanak be a parlamentbe, amelyek 

más pártok számára nem voltak adottak. A többi kisebbséghez hasonlóan a magyaroknak is 2-

3 képviselőjük kellene, hogy legyen a parlamentben, nem pedig tucatnyi” – írta a honatya. 

 

Kevés a magyar bíró, de egyre több a magyar ügyvéd Erdélyben 
2023. június 16. – Krónika 

Változatlanul kevés a fiatal magyar szakember az Országos Bíró- és Ügyészképző Intézet friss 

végzősei között. Ennek okát a Krónikának nyilatkozó Máté András Levente kolozsvári ügyvéd 

abban látja, hogy alig felvételiznek magyarok a bukaresti posztgraduális magisztrátusképzőbe. 

A jogász úgy véli, addig is, amíg áttörés lesz ezen a téren, örvendetes fejleménynek számít, hogy 

Erdélyben egyre több fiatal magyar ügyvéd kezdi el a pályáját. „Már a jogászképzés során, az 

egyetemen fel kéne erre készíteni a magyar fiatalokat, hiszen a bírói és ügyészi szakma egy 

külön pálya. Az évtizedek óta fenálló nagy hiányt csak tudatos képzéssel tudjuk mérsékelni. 

Egyértelmű, hogy sokkal több magyar bíróra és ügyészre van szükség Erdély magyarok lakta 

régióiban” – fogalmazott a Krónikának a Kolozsváron ügyvédi irodát működtető szakember. 

 

„Kitaszított” magyarok 
2023. június 16. – Balogh Levente – Krónika 

A Krónika cikke szerint „jelenleg tehát ott állunk, hogy a stabilitás jegyében koalícióba hívott 

magyarokat kidobták a kormányból, mert kellenek a pénzek, amelyek fölött eddig ők 

rendelkeztek. Egy ilyen lépésnek sokféle üzenete lehet, de a stabilitás speciel pont nincs 

közöttük – még akkor sem, ha az új koalíciónak a magyarok nélkül is kényelmes parlamenti 

többsége van. És ha a kisebbségek sorsáért olyannyira aggódó nyugati fórumok magasról 

tesznek arra, hogy Romániában éppen mi a helyzet a magyarokkal. A romániai politikai 

viszonyok és az előzmények ismeretében ugyanis nem tud olyan stabil lenni egy kormány, hogy 

ne bukhasson meg akármikor egy belső konfliktus miatt, ha valamelyik koalíciós párt úgy 

értékeli, hogy a kormányzás és az ország stabilitása helyett az együttműködés felrúgása 

szolgálja a pillanatnyi érdekeit”. 

 

Bajban a székelyudvarhelyi magyar ápolóképzés 
2023. június 16. – maszol.ro 

A Székelyudvarhelyi Asszisztensképző Posztlíceum működésének fenntarthatósága jelentős 

veszélybe került, miután a kórház tervei szerint az oktatótermekben irodákat alakítanak ki, ez 

pedig alapjaiban veszélyezteti a több mint 70 éves múlttal rendelkező, állami támogatásból 

fenntartott utolsó magyar nyelvű ápolóképzést – írja közleményében az RMDSZ 

székelyudvarhelyi szervezete. Ugyanakkor tudatják: a DÖGI felszólítást kapott, hogy június 30-

ig költözzön ki a jelenlegi oktatótermekből, amely eddig a Székelyudvarhelyi Városi Kórház 
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udvarán lévő, önkormányzati ingatlanban volt. Az udvarhelyi RDMSZ szerint a helyzet 

komolyságát az is alátámasztja, hogy a posztliceális képzést biztosító tanintézet 

menedzsmentje jobbnak látta felfüggeszteni az ápolóképzés jelentkezésének hirdetését, és 

amennyiben záros határidőn belül nem történnek változások, nem indul új évfolyam. Ennek a 

képzésnek köszönhetően évente közel 60 új, szakképzett ápolóval gyarapodott a 

székelyudvarhelyi és udvarhelyszéki munkaerőpiac. 

 

Aláírta a medvekvótát Tánczos Barna – felkészült arra, hogy bíróságon is megvédi 
2023. június 16. – maszol.ro 

Környezetvédelmi miniszteri mandátuma utolsó napján, Tánczos Barna aláírta a megelőzési és 

beavatkozási medvekvótáról szóló rendeletet. Ez alapján 426 medvét megelőzési céllal, és 55 

példányt beavatkozási céllal lehet kilőni. Ezzel a rendelettel a medvepopuláció kezelését 

szolgáló törvénycsomag teljessé válik, az utolsó puzzle is a helyére került, szögezte le a Maszol 

megkeresésére. „A minisztérium és jómagam a feladatot elvégeztük. Mielőtt elköszöntünk, a 

rendelet végleges formáját a törvény értelmében elküldtem véleményezésre a Román 

Akadémiához, illetve az Országos Vadászati Tanácshoz. Ez egy formális procedúra, nem látok 

semmilyen veszélyt arra, hogy a pozitív véleményezés ne történjen meg, utána a miniszteri 

rendelet mehet a Hivatalos Közlönybe” – részletezte a leköszönt környezetvédelmi miniszter. 

 

A Szatmár megyei RMDSZ-es alprefektus szívesen maradna hivatalában, ha a 

kormányfő is úgy dönt 
2023. június 16. – Bihari Napló 

Altfatter Tamás, Szatmár megye RMDSZ-es alprefektusa azt mondta pénteki 

sajtótájékoztatóján, hogy amennyiben a miniszterelnök megtartja funkciójában, szívesen látja 

el továbbra is alprefektusi teendőit. "Románia Kormányának rendelkezésére állok" - jelentette 

ki Altfatter. Hozzátette, szívesen tevékenykedik tovább, ha a kormányfő úgy látja jónak, de ha 

nem, "akkor sincs semmi probléma, engedjük, hogy más szakértők jöjjenek a prefektusi 

hivatalba". Az alprefektus megjegyezte, hogy évekbe telik, amíg valaki beletanul a munkájába 

ennél a hivatalnál. Felidézte ugyanakkor, hogy jómaga kilenc éve dolgozik az intézménynél, 

ahol egy időben a prefektusi tisztséget is betöltötte, és nagy tapasztalatra tett szert. 

 

Pataki Csaba reméli, hogy az RMDSZ és a PSD Szatmár megyei koalíciója 2024 

végéig kitart 
2023. június 16. – Bihari Napló 

Szatmár Megye Tanácsának és az RMDSZ megyei szervezetének elnöke, Pataki Csaba pénteken 

reményét fejezte ki, hogy az RMDSZ és a Szociáldemokrata Párt (PSD) megyei szintű koalíciója 

2024 végéig kitart. A politikus Mircea Govor kijelentésére reagált. A szociáldemokraták 

Szatmár megyei szervezetének elnöke egy helyi televíziónak azt nyilatkozta: 90 százalékos 

esélyét látja annak, hogy a PSD megyei szinten a Nemzeti Liberális Párttal (PNL) szövetkezzen 
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a jövő évi helyhatósági választások előtt. Pénteki sajtótájékoztatóján Pataki Csaba 

emlékeztetett arra, hogy az RMDSZ-nek koalíciós megállapodása van a PSD-vel és a Népi 

Mozgalom Párttal (PMP) Szatmár megyében. Ugyanakkor dicsérte a PNL megyei tanácsosait 

is, amiért "az esetek 99 százalékában" támogatták a testület elé terjesztett 

határozattervezeteket. "Ezek a projektek nem az RMDSZ, hanem a megye összes polgárának 

az érdekét szolgálják" – jegyezte meg. 

 

Nem tervez lemondani a kormányváltás miatt Kovászna megye prefektusa  
2023. június 16. – szekelyhon.ro 

Kovászna megye RMDSZ-es javaslatra kinevezett prefektusának nem áll szándékában 

lemondani, de ha az új kormány erre utasítja, akkor távozik a tisztségből – mondta el pénteken 

az Agerpresnek. Ráduly István kijelentette, továbbra is a kormány és a polgárok szolgálatában 

áll. „Nem tudom, mi következik, de amíg távozásra nem szólítanak fel, addig folytatom a 

munkámat prefektusként, ahogy eddig is tettem, felelősséggel és lelkiismeretesen. A végsőkig 

dolgozom, és ha távoznom kell, azzal az elégedettséggel hagyom el a prefektúrát, hogy tettem 

valamit ezekben az években, valami jót hagytam magam után (...)” – nyilatkozta Ráduly, aki 

nagyon jónak nevezte az együttműködését a helyhatóságokkal, a megyei intézményekkel és a 

sajtóval.  

 

Nem mondanak le az RMDSZ javaslatára kinevezett prefektusok, megvárják az új 

kormány döntését 
2023. június 16. – maszol.ro, Krónika 

Nem futamodnak meg a felelősség elől, nem mondanak le tisztségükről az RMDSZ javaslatára 

kinevezett prefektusok, megvárják a kormány döntését. Az RMDSZ Arad, Hargita, Kovászna és 

Szilágy megyében nevesített 2021-ben kormánymegbízottakat. A Maszol megkeresésére 

megerősítették: nem mondanak le. Miután kiderült, hogy az RMDSZ már nem lesz tagja a 

rotáció után megalakuló kormánynak, egymással és Kelemen Hunor szövetségi elnökkel is 

egyeztettek, mondta el a Maszolnak Tóth Csaba Arad megyei prefektus. Hozzátette, az az 

álláspont véglegesítődött, hogy a központi kormányzati képviselők lemondanak, ám a 

prefektusok megvárják az új kormány döntését. Ha leváltják, elfogadja, nem kezdeményez 

semmilyen jogi procedúrát ennek a döntésnek a megváltoztatására, mondta Tóth Csaba. „Nem 

futamodok meg a felelősség alól. Semmilyen helyi egyeztetés a prefektusi tisztségről nem lesz, 

hiszen ez egy kormányzati funkció. Megvárom a kormány döntését, és annak alávetem magam” 

– összegzett az Arad megyei kormánybiztos.  

 

Szatmári RMDSZ: Öngólt rúgott a PSD-PNL kormánykoalíció 
2023. június 16. – maszol.ro 

A Szatmári RMDSZ székházában tartott sajtótájékoztatót a város és megyevezetés – 

Kereskényi Gábor polgármester és Pataki Csaba megyei tanácselnök –, valamint a 

szatmáriakat a Szövetség színeiben képviselő Turos Lóránd szenátor és Nagy Szabolcs, illetve 
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Magyar Lóránd parlamenti képviselők. Az eseményen jelen volt Altfatter Tamás alprefektus is. 

A téma az RMDSZ kikerülése volt a kormánykoalícióból, illetve az eddig miniszteri feladatokat 

ellátó RMDSZ-es politikusok Szatmárban is szemmel látható megvalósításai voltak.  

Kezdésként Turos Lóránd, az RMDSZ szenátusi frakcióvezetője, szatmári szenátor jelentette 

ki: sértettek, csalódottak, de elfogadták az amúgy belső viszályoktól megtépázott PSD és PNL 

döntését, a döntést pedig épp ezen belső ellentétekkel magyarázta. Mint elmondta, több 

tárgyalás előzte meg a „szakítást”, először lemondtak a sportminisztériumi tisztségről, de nem 

fogadtak el más miniszteri székeket, ragaszkodtak vagy a fejlesztési, vagy a környezetvédelmi 

minisztériumhoz. Az PSD- PNL egyébként az európai alapok minisztériumát és az energiaügyi 

minisztériumot ajánlották fel a Szövetségnek. 

 

Diplomaosztó a 25 éves SZÉK-en: hitre és tudásra volt szükségük a 

megmaradáshoz  
2023. június 16. – szekelyhon.ro 

Átvehették diplomáikat pénteken a megalakulásának huszonötödik évfordulóját ünneplő 

Székelyudvarhelyi Egyetemi Központ (SZÉK) végzős hallgatói. A felszólalók szerint 

kulcsfontosságú az intézmény, hiszen a diákok az ott megszerzett tudással elősegítik 

Székelyföld fejlődését. Bár igaz, hogy az úttörők a hátukból kiemelkedő nyílvesszőkről 

ismerszenek meg, mára elmondható, hogy megérte huszonöt éve megalapítani az oktatási 

intézményt – jelentette ki Szász Jenő, a SZÉK-et fenntartó Székelyudvarhelyért Alapítvány 

elnöke. Folytatta, a magyarországi egyetemek képzéseinek idetelepítésével a lehető 

legrugalmasabban tudnak reagálni a munkaerőpiac várható változásaira és elvárásaira.  

 

Átadták a Széchenyi-díjat korunk egyik legjelentősebb magyar nyelvészének 

Kolozsváron 
2023. június 17. – Krónika, maszol.ro 

Kolozsváron pénteken este átadták a Széchenyi-díjat Péntek János nyelvésznek, emeritus 

professzornak. A magyar tudományos élet legrangosabb állami kitüntetését Grezsa Csaba, 

Magyarország kolozsvári főkonzulja nyújtotta át a 81 éves díjazottnak, miután felolvasta a 

hivatalos oklevelet. Eszerint a kalotaszegi származású nyelvész, etnográfus, az MTA külső tagja 

kivételesen értékes tudományos pályája során a kisebbségben élő magyarság 

anyanyelvhasználatának kutatásában, a népnyelv és a népi kultúra viszonyának vizsgálatában 

elért eredményei, valamint iskolateremtő oktatómunkája és példaértékű szociolingvisztikai, 

dialektológiai életműve elismeréseként érdemelte ki a Széchenyi-díjat. A Vallásszabadság 

Házában tartott díjátadón az MTI tudósítása szerint házigazdaként Kovács István unitárius 

püspök köszöntötte a jelenlévőket, emlékeztetve, hogy felújítása után az egykori püspöki lakot 

is a magyar tudományos életnek szentelték. 
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USR-kongresszus: Kelemen Hunor számára szokatlan az ellenzéki szerep 
2023. június 17. – Krónika, maszol.ro, Bihari Napló 

A Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR) szombati kongresszusán tartott beszédében az 

RMDSZ elnöke bevallotta, hogy kissé zavarban van, mert ,,nagyon rég” nem vett részt egy 

ellenzéki párt ilyen jelentőségű rendezvényén. Kelemen Hunor megköszönte Cătălin Drulă 

pártelnöknek, hogy három héttel ezelőtt meghívta az USR kongresszusára. ,,Akkor nem tudtad 

te sem és sem – talán valaki ebben az országban tudta – (...), hogy mi fog történni három hét 

múlva” – utalt a politikus az RMDSZ ellenzékbe vonulására. A szövetségi elnök elmondta, hogy 

új számára, de próbálja megszokni az ellenzéki szerepet. „Üdvözöllek titeket a 

kényszerleszállásunk után. Ti ismeritek ezt az érzést. Nem kell elmagyaráznom, milyen az, 

amikor az ember jó munkát végez, és hirtelen vakvágányra kerül. De ma nem a sérelmeinkről 

fogok beszélni, és nem is keresek magyarázatot a történtekre, bár ezek egyébként jogos 

kérdések; lehet kapzsiság, bosszú, stratégiai hiba. Most már mindegy is” – mondta a 

küldötteknek Kelemen. 

 

Magyar egyházaknak is osztott pénzt Kolozsvár képviselő-testülete 
2023. június 17. – maszol.ro 

Az egyházaknak juttatott támogatásokról döntött pénteki ülésén Kolozsvár helyi tanácsa. A 

határozatban számos magyar történelmi egyháznak odaítélt összeg is szerepel, ezekről számolt 

be közleményében Oláh Emese alpolgármester. „2023-ban is sikerült a városi költségvetésből 

egy olyan összeget elkülöníteni, ami az egyházak felújítási és karbantartási költségeire 

vonatkozik. A kolozsvári magyar történelmi egyházak idén nagyobb számban pályáztak, ami 

külön öröm számunkra. Összesen 600 ezer lejes támogatásban részesítjük a magyar 

egyházakat. Idén is mellettük vagyunk, segítettünk a felkészítésben, és természetesen minden 

más esetben is fordulhatnak hozzánk” –  nyilatkozta Oláh Emese, Kolozsvár alpolgármestere. 

 

Kézdivásárhelyen tisztújítást tartott az RMDSZ 
2023. június 17. – maszol.ro 

Az RMDSZ kézdivásárhelyi szervezetének tisztújító gyűlésén a küldöttek újra bizalmat 

szavaztak Dávid Sándor jelenlegi elnöknek, ugyanakkor megválasztották a választmány tagjait 

is. A gyűlésen a felszólalók sorát Tamás Sándor, az RMDSZ Háromszéki Területi Szervezetének 

elnöke nyitotta meg, aki elmondta: az RMDSZ egy olyan politikai közösség, amely 

elkötelezetten és hosszú távú tervek mentén halad, ez tette az elmúlt 33 esztendőben. „Nyilván 

voltak hullámvölgyek és csúcspontok, azonban az egészen biztos, hogy az hoz eredményt, ha 

hosszú távú gondolkodás és tervezés vezérli a munkánkat. Ez a típusú gondolkodás és 

eredményes munka példája Kézdivásárhely is, amely Bokor Tibor polgármester és Dávid 

Sándor, a városi szervezet elnöke közreműködésével megerősödött és a fejlődés útján indult 

el.” 
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Pénzbüntetést kapott Dan Tanasă magyarellenes uszítás miatt  
2023. június 17. – szekelyhon.ro 

A Legfelsőbb bíróság szerdai döntésével igazat adott a Székely Figyelő Alapítványnak, és 

kimondta, hogy Dan Tanasă egyik Facebook-bejegyzése magyarellenes uszításnak minősül, 

ezért 2000 lejes büntetést kell fizetnie. Az összeg nem túl nagy, de azért érdemes megemlíteni, 

mert ez az első olyan eset amikor a Székely Figyelő Alapítvány által indított bírósági ügy végén 

a magyarellenes feljelentgetéseiről elhíresült Dan Tanasă büntetést kell fizessen, azaz a zsebe 

is megérzi – mutatott rá Árus Zsolt. Az alapítvány vezetője elmondta, hogy az ügy több évre 

nyúlik vissza. Tanasănek akkor épp a gyergyószentmiklósi városháza felirat szúrta a szemét, 

azt szerette volna levetetni. Azonban számtalan más hasonló ügyével ellentétben itt a bíróságon 

elveszítette a pert, és a városháza felirat továbbra is ott maradhatott a helyén. Ezen 

felháborodva tett közzé azt a bejegyzést a Facebookon, amelyért most a büntetést kapta.  

 

Szombaton is sokan felkeresték, vasárnap is meg lehet nézni a Petőfi-

vándorkiállítást  
2023. június 17. – szekelyhon.ro 

Csíkszeredába érkezett a hétvégére a Petőfi Irodalmi Múzeum vándorkiállítása, ami még 

vasárnap tekinthető meg a hargitai megyeszékhelyen, mielőtt továbbmenne Kézdivásárhelyre. 

A vasárnap is 10 és 19 óra között (13 és 14 óra között ebédszüntet miatt zárva tartó) látogatható 

kiállítást ingyenesen lehet megnézni, ahogy tették ezt többen is a szombati nap folyamán, 

Korodi Attila, Csíkszereda polgármesterének Facebook-oldalán megosztott fotók tanúsága 

alapján. A múzeumbusz június 19-én Kézdivásárhelyen, 20-án Kovásznán, 21-én Négyfaluban, 

22-én Sepsiszentgyörgyön, 23-án Baróton, 24-én és 25-én Székelyudvarhelyen, míg 26-án 

Farkaslakán állomásozik. A múzeumbuszt Magyarország Csíkszeredai Főkonzulátusával és a 

Sepsiszentgyörgyi Liszt Intézettel partnerségben hozta el Székelyföldre a Petőfi Irodalmi 

Múzeum.  

 

Kiállítás nyílik ősszel a „vad gróf”, Teleki Sándor kalandos élettörténetéről a 

Máramaros megyei Koltó impozáns kastélyában 
2023. június 18. – Krónika 

Nemcsak a Petőfi-kultuszt ápolja a Máramaros megyei Koltón működő Teleki-Petőfi Kulturális 

Egyesület, de szeretnék élményszerűen bemutatni a látogatóknak gróf Teleki Sándor 1848-as 

ezredes, emlékíró szerteágazó, nem mindennapi élettörténetét is. Már javában zajlik a 

várhatóan ősszel nyíló új kiállítások tervezése és előkészítése – mondta el a Krónika 

megkeresésére a Magyarországon született, de 12 éve Nagybányán élő Galánthay Zsombor 

jogász, a gróf egyik leszármazottja. Kifejtette, hogy a budapesti Nemzeti Kulturális Alap 

támogatásának köszönhetően újulhat meg az emlékhely: Koltó egyike annak a 15 irodalmi 

emlékhelynek, melyek a Petőfi 200 emlékév keretében infrastrukturális felújításon mennek 

keresztül, vagy új kiállítással bővülnek. 
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A mezőségi szórványtelepülés, Mezőszava református temploma újult meg 
2023. június 18. – Krónika 

Kívül-belül megújult a mezőszavai református templom. A Kolozs megyei mezőségi 

szórványban fekvő település templomát a magyar kormány támogatásával sikerült felújítani. A 

Magyarpalatkához tartozó szórványtelepülésen élő kétszáz lakónak alig tíz százaléka magyar. 

A magyar közösség eredeti temploma a 14. században épült, ez azonban alig négy évszázad alatt 

összeomlott. Mezőszava azon mezőségi települések egyike, amely a tatárdúlás idején 

elveszítette magyar lakosságának többségét. A liturgiai szolgálatot Lengyel István 

magyarfenesi lelkipásztor, a Kolozsvári Református Egyházmegye főjegyzője végezte, majd 

Kató Béla, az Erdélyi Református Egyházkerület püspöke hirdette az igét. A magyar kormány 

nevében Kőrösi Viktor Dávid kolozsvári vezető konzul szólt az ünnepi istentiszteleten részt 

vevő falubeliekhez és elszármazottakhoz, akik a jeles eseményre hazatértek szülőfalujukba, 

Mezőszavára. 

Megkezdődött a XXX. Tompa Mihály Országos Verseny 
2023. június 16. – ma7.sk, felvidek.ma  

A döntőbe jutott versenyzők előadásaival és Tompa Mihály szobrának megkoszorúzásával 

pénteken kezdetét vette a jubileumi, 30. Tompa Mihály Országos Verseny döntője 

Rimaszombatban. A délelőtti megnyitón Bárdos Gyula, a Csemadok országos elnöke 

köszöntötte a résztvevőket. Elmondta, hogy nagyon örül, hogy végre itt lehet, itt lehetünk 

együtt Rimaszombatban, a városi művelődési központban és újra itt rendezhetik meg a 

prózamondás, a versmondás és a verséneklés országos döntőjét. Felidézte, hogy amikor Tóth 

Csillával, a Csemadok Rimaszombati Területi Választmányának elnökével közösen 

meghirdették a jövő évi versenyre történő felhívást, akkor még nem sejtették, hogy erre ilyen 

sokat kell várni. Mint fogalmazott erre az ünnepre sajnos elég sokat kellett várnunk. A 

világjárvány okozta kényszerszünet után éppen ezért fokozottan jólesik a találkozás. Találkozás 

ismerősökkel és új arcokkal, találkozás régi ismerős és meglepetés szövegekkel. Szükségünk 

van ezekre a kapcsolódásokra, hogy legyen némi biztonságunk ebben a felkavarodott világban 

– hangsúlyozta N. Tóth Anikó. 

 

Szlovákiai Református Keresztyén Egyház – az alkotmányozó zsinat 

centenáriuma 
2023. június 16. – ma7.sk  

2023. június 17-én a lévai református templomban annak apropóján tartottak emlékzsinatot, 

hogy éppen száz évvel ezelőtt ülésezett a Szlovákiai Református Keresztyén Egyház jogelőd 

egyházi közösségének alkotmányozó zsinata. "Az 1923. június 17-én tartott lévai alkotmányozó 

zsinat egyházunk egyik történelmi mérföldköve volt, amelyen a zsinati atyák – a szétszakított 
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egyházi állapotból új erőre kapva – élni akarásukról és az éltető Isten iránti hálájukról akartak 

bizonyságot adni. Az elmúlt száz év tanulságával hálát adunk Istennek, hogy itt vagyunk, élünk 

és magasztalhatjuk Őt azon a nyelven és földön, melyen megszületni engedett. Legyen példás 

mindannyiunk számára az a történelmi helyzet, amelyben most jelen vagyunk” – idézte a 

reformata.sk a helyi gyülekezet lelkipásztorának, Kassai Gyulának köszöntő szavait. Pálóczi 

Czinke István püspök száz évvel ezelőtt elhangzott imáját a barsi egyházmegye esperese, 

Révész Tibor olvasta fel, majd Géresi Róbert püspök igehirdetését követően a Zsinat X. 

ülésszakának 5. ülését Porubán Ferenc főgondnok nyitotta meg. 

 

A Szövetség esélye 
2023. június 16. – Kolek Zsolt – ma7.sk  

Rendezte sorait a Szövetség, miután a Híd platform néhány politikusának távozása után 

megválasztották a párt döntéshozó testületeinek hiányzó tagjait. Ezzel újra döntésképessé vált 

a grémium, vagyis a Szövetség napokon belül véglegesítheti a választási jelöltlistáját. Boris 

Kollár házelnök múlt pénteken kihirdette a választások időpontját, ezzel hivatalosan is kezdetét 

vette a kampány. A választások kihirdetését követően új párt bejegyzésére, vagy a jelölő 

szervezetek nevének megváltoztatására már nincs lehetőség. A szeptember 30-i voksoláson 

induló pártoknak július 2-ig kell leadniuk a jelöltlistájukat. A következő napokban várhatóan 

véglegesíti listáját a Szövetség is, miután múlt hétfőn bejelentették, hogy a Most–Híd platform 

távozó politikusainak helyére új tisztségviselőket választottak. Ezáltal elhárult az akadály a 

jelöltlista véglegesítése elől, hiszen újra hiánytalanul felállt a párt Alapszabályának megfelelően 

a listára kizárólagosan javaslatot tevő grémium. A Szövetség legszűkebb döntéshozó 

testületébe a Most–Híd platform részéről az Országos Tanács újonnan megválasztott elnöke, 

Pandy Péter Kassa megyei képviselő és a platform új elnöke, Pál Attila nyert mandátumot. 

 

Mikroszkóp alatti világ: Simon Zsolt minipártja keblére ölelné a többi mikropártot 
2023. június 17. – felvidek.ma, Új Szó  

Ha nem lenne már így is szánalmasan röhejes a szlovák belpolitika és választási kampány, itt 

egy újabb kis színes az amőbák világából:  a sokat látott és sokféle öltözéket kipróbált Simon 

Zsolt 2 százalékos pártja most azt ajánlotta az egy százalékos főnixnek, a Modrí-Most-Híd 

nevezetű átmeneti formációnak, hogy csatlakozzanak a Magyar Fórum és társai listájához.  A 

Magyar Fórum, Občianski demokrati Slovenska, Za regióny, Rómska koalícia, Demokratická 

strana párttömörülés azt ajánlotta a Modrí, Most-Híd párt jelöltjeinek, hogy induljanak a 

listáján. Erről tegnap tájékoztatta a nagyérdeműt Simon Zsolt, a Magyar Fórum elnöke. A párt 

kész felvenni a listájára a Demokrati egyes jelöltjeit is, ami azonban nem nyerte el a 3 százalékot 

alulról is alig súroló párt elnökének, Eduard Heger bukott miniszterelnöknek a tetszését. 

Elmondta, bár pártja támogatottsága is enyhén csökkent, de a Modrí, Most-Hídnak nincs 

akkora súlya, mint az várták. Arra is rámutatott, hogy tovább csökken a Demokrati 

támogatottsága is. „Ha alternatívát akarunk kínálni a választóknak, akkor meggyőződésem 

szerint a kisebbeknek kell csatlakozniuk a nagyobbhoz” – jelentette ki a sajtótájékoztatón 

Simon, hozzátéve, az ő listájukon való indulás a legjobb kompromisszum. 
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Szarka Tamást is kitüntették a 7. Petőfi Zenei Díjátadón 
2023. június 18. – felvidek.ma 

Elindította a fesztiválszezont a 7. Petőfi Zenei Díjátadó. Idén kilenc kategóriában ismerték el a 

hazai könnyűzenei élet kiemelkedő előadóművészeit és alkotásait, többet a Petőfi-

bicentenárium jegyében. Az élő showműsorban extra produkcióval lépett fel az A38 Hajó 

színpadán Horányi Juli és Takács Nikolas, Oláh Ibolya, a Mini együttes, Pápai Joci, valamint a 

Zaporozsec. Hivatalosan is megnyitotta a nyári fesztiválszezont a 7. Petőfi Zenei Díj 

gálaműsora. A nagyszabású eseményen kilenc kategóriában adták át a rangos szakmai 

elismeréseket a hazai könnyűzenei élet meghatározó alkotóinak. Az estét a műfaji sokszínűség 

jellemezte a díjátadó kitüntetettjei és a show zenei fellépői esetében is. A Petőfi 200 emlékév 

alkalmából extra produkcióval is készült a közmédia, Takács Nikolas Horányi Julival adta elő 

A Dal 2023-ban debütált Hazámban című duettet. A műsorban megemlékeztek az áprilisban 

elhunyt Máté Péter-díjas zenészről, Török Ádámról, a Mini együttes alapító-frontemberéről. 

Oláh Ibolyától A Dal 2022 nyereménylemezének címadó dalát, a Gyere közelebbet akusztikus 

változatban hallhatta a közönség és a Duna dalversenyének kétszeres győztese, Pápai Joci, 

valamint a korábbi versenyzője, a Zaporozsec is színpadra állt. 

               
Átadták az újvidéki Petőfi Sándor Magyar Művelődési Központ felújított épületét 
2023. június 17. –Vajma.info 

Ma délelőtt átadták az újvidéki Petőfi Sándor Magyar Művelődési Központ felújított épületét. 

A szalagot Pásztor István, a VMSZ elnöke, a tartományi képviselőház elnöke, Milan Đurić, 

Újvidék polgármestere és Kovács Károly, az intézmény igazgatója vágta át. A felújítás csaknem 

egymillió euróba került. A megnyitóünnepségen felcsendült a szerb és magyar himnusz, majd 

Pápista Zsolt elszavalta a Nemzeti dalt. Ferencz Ágota és Ferencz Judit műsorvezető 

színművésznők üdvözölték az egybegyűlteket, köztük Pásztor Istvánt, a tartományi 

képviselőház elnökét, Milan Đurićot, a város polgármesterét, Fremond Árpádot, a Magyar 

Nemzeti Tanács (MNT) elnökét, Vicsek Annamária oktatási államtitkárt, a VMSZ alelnökét és 

Szakállas Zsoltot, a tartományi kormány alelnökét. Új épület új lehetőségekkel – Az épület, 

mely hosszú évek óta a közösségi élet színhelye még szebb, modernebb lett – fogalmazott Király 

Károly, a felújított Petőfi művelődési központ igazgatója. – Az új épülettel új lehetőségeket 

adunk a találkozásokra, a kultúránk ápolására, neves évfordulóink megünneplésére, és azokon 

az eseményeken való részvételre, amelyek közösségünket egybekovácsolják. 

 

A hármasság jegyében 
2023. június 18. – Magyarszo.rs 

Irodalomkedvelők, kortárs művészek, biciklizők gyűltek össze Magyarkanizsán szombaton. A 

Triciklifesztivál résztvevői egy teljes napot tölthettek el minden módon feltöltődve reggeltől 

estig a Tisza-parti városban. „Amikor 2021-ben Szegeden először kezdték el párhuzamosan 
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forgatni a bringakormányt és a kortárs irodalom kiadványait, még a szervezők sem tudták, 

hogy hová fog kifutni az eredetileg három közösségi tér kollaborációjából építkező kisfesztivál. 

Annyit tudtak, hogy szeretnének új irányt szabni a berögzött kulturális erővonalaknak, és 

egymást követő programokkal hangsúlyozni a civilek módjára napi szinten együttműködő 

kulturális helyszínek profilját. Ezek a helyek kezdetben a MASZK Egyesület által fenntartott 

Megálló Közösségi Ház, a Grand Café és a Jazz Kocsma voltak, amelyek a Tricikli Fesztivál 

szegedi alapítóhelyszíneiként és a Szabad Terek hálózatának tagjaiként azóta is fő pillérei a 

kezdeményezésnek. 

 

Néprajzi kiállítás nyílik a múzeumban 
2023. június 18. – Magyarszo.rs 

Hétfőn, június 19-én 18 órakor néprajzi kiállítás nyílik Topolya Község Múzeumában. Hogyan 

szórakoztak Topolyán és környékén a századelőn, Zöldy Pál gyűjtése nyomán? – erre a kérdésre 

kapunk választ a kiállítás segítségével, a népi élet egyik szegmensét tárja elénk, a mókázást: 

miként és hogyan szórakozott a topolyai és környékbeli gyermek, fiatal és felnőtt a századelőn. 

A kiállítás kurátorai Bakos Réka és Vastag Gazsó Hargita. Megnyitja dr. Raffai Judit 

néprajzkutató, egyetemi rendkívüli tanár. 

         
ORFK: mintegy tizenháromezren érkeztek Ukrajnából vasárnap 
2023. június 19. – MTI, hirado.hu 

Az ukrán-magyar határszakaszon 6936-an léptek be Magyarországra vasárnap, a román-

magyar határszakaszon belépők közül pedig 6148-an nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek - tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) hétfőn az MTI-t.  A 

beléptetettek közül a rendőrség 93 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító 

igazolást, amely harminc napig érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos 

Idegenrendészeti Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges 

okmányok beszerzéséért - jelezték. 

 

Elkezdődött a Kárpátaljai Népzene-, Néptánc- és Kézművestábor 

Sátoraljaújhelyen 
2023. június 18. – MTI, Magyar Hírlap, tudás.hu 

Elkezdődött a 29. Kárpátaljai Népzene-, Néptánc- és Kézművestábor a Borsod-Abaúj-Zemplén 

vármegyei Sátoraljaújhelyen vasárnap este. A Rákóczi-táborba mintegy 500 kárpátaljai 

gyermek érkezett. Az eseményen részt vett Bacskai József ungvári magyar főkonzul, aki 

köszöntőjében úgy fogalmazott: a kárpátaljai magyar emberek számára nincs akadály. 

Hozzátette, ők képesek minden akadályt legyőzni, hiszen a nehézségek ellenére is együtt 

vannak a táborban, és bemutatják azt a tudást, amelyet megszereztek. Biztos abban - mondta , 

hogy ők lesznek azok a gyerekek, akik a jövő nemzedékét tanítják majd néhány év, évtized 

múlva. Pál Katalin, a Hagyományok Háza Hálózat Kárpátalja vezetője, egyben a tábor alapítója 
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hangsúlyozta, nagyon örülnek, hogy eljöhettek Sátoraljaújhelyre, hiszen tavaly csak levélben 

köszönthették a táborban részt vevőket. Kifejezte háláját kollégáinak, akik - mint mondta - 

töretlenül viszik tovább a tábort. Hozzátette: örülnek, hogy van kinek továbbadni, vannak, akik 

továbbviszik, ők pedig szemlélői lehetnek a "csodálatos néptáncos, népzenés világnak". 

Köszöntőjének végén kiemelte, úgy kell hazatérniük, hogy elmondhassák, "töretlenül viszik 

tovább a magyar kultúrát".  

 

33 végzőstől búcsúzott az MCC Középiskolás Program 
2023. június 19. – karpat.in.ua 

Június 17-én került sor a Mathias Corvinus Collegium (MCC) Kárpátalján tavaly elindult 

Középiskolás Programjának oklevélátadó ünnepségére. A beregszászi Parisel étterem 

nagytermében megrendezett alkalmon 33 érettségizőtől búcsúztak el a tehetséggondozó 

program vezetői és diáktársaik. Az MCC, azaz Mathias Corvinus Collegium egy egyedülálló 

tehetséggondozó intézmény, amelyet Tombor András és családja hozott létre, hogy a 

kiemelkedően tehetséges fiatalokat felkarolják, és olyan ingyenes továbbképzést nyújtsanak 

számukra, amely a hagyományos iskolarendszer keretein belül idő és erőforrás hiányában nem 

lehetséges. 

 

Sikeres az MCC által szervezett Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző 
2023. június 18. – karpat.in.ua 

Fenntartható fejlődés, vezetői ismeretek, csapatfeladatok teljesítése… Egyebek mellett ezek a 

fő témái a Mathias Corvinus Collegium által szervezett Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző utolsó 

képzési hétvégéjének. A szervezők hangsúlyozzák: a Kárpátaljai Közéleti Vezetőképző 

elsősorban azoknak a fiataloknak szól, akik felelősséget éreznek a kárpátaljai magyarságért. A 

Kárpátaljai Közéleti Vezetőképzőt a Mathias Corvinus Collégium a Kárpátaljai Magyar 

Kulturális Szövetséggel, a KMKSZ ifjúsági szervezetével és Bocskor Andrea európai parlamenti 

képviselővel közösen szervezi. 

 

Gyereknap Nagymuzsalyban 
2023. június 18. – Kárpátalja.ma 

Gyermeknapot tartottak június 18-án a beregszászi járási Nagymuzsalyban. Ebből az 

alkalomból látogatott el a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat (BJMSZ) mozgó 

játszóházi programja a faluba. Legutóbb az ungvári járási Bátfán tartott a BJMSZ mozgó 

játszóházat. A gyereknap kezdetén a helyi óvodások kedveskedtek egy színes műsorral. Ezután 

– a jó időnek hála – kültéren folytatódott a délután, ahol a helyi gyerekek többféle 

foglalkozáson vehettek részt. 

 

Játékdélutánt szervezett a Kárpátaljai Rózsahölgyek Társasága 
2023. június 17. – Kárpátalja.ma 

Nyárindító játékdélutánt szervezett június 16-án a Kárpátaljai Rózsahölgyek Társasága. A 

gyerekek nagy örömmel vettek részt a közös társasjátékozásban és kosárra dobásban. Az esős 
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idő ellenére a délután jó hangulatban telt, és új barátságok is kötődtek. A program közös 

uzsonnával és kötetlen beszélgetéssel ért véget. 

 

Mozgó játszóház Bátfán 
2023. június 16. – Kárpátalja.ma 

Az ungvári járási Bátfán járt a Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat (BJMSZ) mozgó 

játszóházi programja június 16-án. A programon 4–10 évesek vettek részt. A vidám délutánt a 

rossz idő sem tudta elrontani: a gyerekeket mozgásos játékok, BlazePod-tréning, artterápia és 

arcfestés várta. A mozgásos játékok között akadálypályán keltek át, valamint csoportos és 

labdajátékokat játszottak. Az alagút és a kötélpálya itt is nagy sikert aratott, illetve az egyéni 

BlazePod-os fejlesztés is nagy népszerűségnek örvendett. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. június 16. – Kossuth Rádió 

 

A román pártoknak semmilyen lelkiismeretfurdalást nem okoz az adott szó megszegése, az 

aláírt megállapodás felrúgása – mondta Faragó Péter RMDSZ-es parlamenti képviselő, a 

magyar érdekvédelmi szövetség Arad megyei szervezetének elnöke. A bukaresti 

kormányátalakításnál a két nagyobb, koalíciós partner kihagyta a csütörtökön beiktatott új 

kormányból az RMDSZ-t. Az így kialakult helyzetről és várható következményeiről Faragó 

Péter és Tóth Csaba, még hivatalban lévő prefektus beszélt péntek délelőtt. 

 

A nemzetpolitikában egyre nagyobb jelentőséggel bír a külhoni magyar vállalkozások 

támogatása, a magyarok lakta területek gazdaságfejlesztése. Ez is szóba került csütörtökön 

este, amikor megkezdődött a Kárpát-medencei Magyar Vállalkozók VIII. Találkozója 

Mezőkövesden. A szakmai hétvége jelentőségéről is kérdeztem Potápi Árpád János 

nemzetpolitikáért felelős államtitkárt. 

 

Bajban vannak a felvidéki gazdák. A Szövetség párt mezőgazdasági szakemberekkel 

egyeztetett. A megoldási javaslatokról a sajtót is tájékoztatták. 

 

Ma (június 16-án) véget ért a tanév a romániai közoktatásban. Ennek végére rányomta bélyegét 

a háromhetes pedagógussztrájk. A temesvári Bartók Béla Líceum oktatói azonban még a sztrájk 

hivatalos vége előtt visszatértek a katedrára, így kevesebb bepótolni való maradt a tanév utolsó 

napjaira – mondta az iskola igazgatója, Erdei Ildikó, aki a diákokra váró nyári táborokról is 

mesélt. 

https://karpatalja.ma/karpatalja/szines/mozgo-jatszohaz-batfan/
https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Egy újabb álmot valósítottak meg a muzslyai kézilabdázó lányok. Országos 2. helyezést értek el 

Szerbiában, a 12 évesek korcsoportjában. A muzslyaiak azt mondják, hogy a Lehel 

Sportközpontból indulva óriási eredmény ez, és nagyon büszkék a csapatukra! Az 

összeállításban elsőként Palatinus Ervint, Muzslya tanácselnökét halljuk. 

 

 

Csaknem 10 év után ismét megszervezték a Partiumi Vágtát, a Nemzeti Vágta egyik előfutamát. 

Az eseménynek a Nagyváradtól néhány kilométerre lévő Bihari földvár adott otthont. A Kárpát-

medence egyik legnagyobb Árpád-kori földvára arról nevezetes, hogy Szent László király ott 

töltötte gyermekkorát és valószínűleg ott is nőtt fel. A partiumi vágtáról Zajzon Andrással, a 

Nemzeti Vágta elővágtáinak versenyigazgatójával Ionescu Nikolett beszélgetett. 

 

Határok nélkül 
2023. június 17. – Kossuth Rádió 

 

550 évvel ezelőtt, 1473. június 5-én jelent meg az első Magyarországon nyomtatott könyv a 

Budai Krónikának nevezett Chronica Hungarorum. Az első budai nyomda egyszemélyes volt, 

nyomdásza Hess András minden műveletet maga végzett. Itáliából csak betűket hozott 

magával, - 45 kilót – és egy kisalakú sajtót,  öntőformát nem. Joggal írta: „… óriási és sok napot 

igénylő munkát vállaltam magamra”. A Budai Krónika ajánlása Kárai Lászlónak szól, mégis 

valószínűbb, hogy a nyomda felállításának szorgalmazója és fő mecénása Vitéz János 

esztergomi érsek, a híres bibliofil lehetett. Akkor vajon miért nem Vitéz Jánosnak szólt az 

ajánlás? A kutatóknak több elmélete is van, Borsa Gedeon irodalomtörténész, bibliográfus 

szerint a Budai Krónika már egy évvel korábban kész volt és az ajánlás valószínű Vitéz 

Jánosnak szólt, ám a Mátyás király elleni összeesküvés leleplezése miatt, - melyben Vitéz is 

részt vett -, Hess Andrásnak újra kellett írni és nyomtatni az ajánlást. Arra azonban ma sem 

tudjuk a választ: vajon miért nem Mátyás királynak, hanem Kárai László prépostnak ajánlotta 

a könyvét? 

 

Az első nyomtatott könyvünk az ország történetét mondja el a biblikus kezdetektől Mátyás 

megkoronázásáig.  A latin nyelvű könyvből 240 példány készülhetett, melyből mára mindössze 

tíz példány maradt fenn, ezek közül csak 2 van Magyarországon. 

Az 550 éves Budai Krónika, és Hess András személye még sok rejtélyt tartogat a kutatók 

számára, de miért is csodálkoznánk ezen, hiszen Európa első nyomtatott könyvéről – a 

Gutenberg bibliáról is vita folyik, u.m. első volt, vagy sem a nyomtatott könyvek sorában. 

Persze ez mindegy is, hiszen a német nyomdász lett a névadója annak a korszaknak, amelyben 

az ismeretek és az élmények átadásában a nyomtatott könyv játszotta a legnagyobb szerepet, 

és amelyet Gutenberg galaxisként emlegetünk. Bár efölött is kongatják évtizedek óta a 

vészharangot. De a nyomtatott könyv nem hagyja magát, évről évre vásárok és fesztiválok jelzik 

világszerte, hogy nincs vége a Gutenberg galaxisnak. 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Május végén, június elején Erdély szerte több város is megrendezte a maga könyvhetét. 

Kolozsvár is. A könyvünnepen 55 szerző és 43 kiadó vett részt. A kortárs magyar irodalom 

kolozsvári ünnepe 12 éve teremt alkalmat arra, hogy az erdélyi magyar közösséghez közelebb 

kerüljön a minőségi olvasnivaló.  

 

 

A Székely Mikó Kollégium nagy múltra visszatekintő erdélyi középfokú oktatási intézmény, 

Erdély hét egykori református iskolájának egyike. Székhelye Sepsiszentgyörgy. 1859-ben 

alapították. Az intézmény névadója gróf hídvégi Mikó Imre, akinek alapítványa és a székelység 

adományai révén alakult meg az iskola 1857-59 között.   A sepsiszentgyörgyi Székely Nemzeti 

Múzeum régészei a város főtérén, a kollégiumnak a Tamási Áron Színházzal szomszédos 

sarkánál egy négy négyzetméteres, másfél méter mélységű szelvényt nyitottak meg, remélve, 

hogy megtalálják az iskola alapkövét, de abban valami váratlanra is bukkantak. Az 

időkapszulát, egy igen sérült hengert kibontva, érméket és irattöredékeket találtak. Bár 

roncsolódott a lelet, kiderült, hogy létezik korabeli másolat is – mondja Lázár-Prezsmer Kinga, 

a Székely Nemzeti Múzeum restaurátora.  

 

 

Három órába, a 36 kilométeren elhasznált üzemanyag árába és némi tisztítószerébe került a 

pécskai Nagy Istvánnak a Damjanich–Lahner-emlékmű megtisztítása a mácsai Csernovics-

kastély arborétumában. A nyugdíjas fizikatanár, a helyi Kálmány Lajos Közművelődési 

Egyesület elnöke vödröt ragadott, rongyot és súrolószert, hogy megtisztítsa a két aradi vértanú 

első nyughelyét jelölő obeliszket a kastélykertben, az Arad megyei Mácsán. 

 

 

A ma7 médiacsalád fennállásának ötödik évfordulója és a költészet napjának alkalmából 

versennyel egybekötött versfolyamot indított. Az Ünnepelj verssel! című szavalóverseny 

győzteseihez Felvidék szerte személyesen, házhoz vitték a díjak. Így találkozott Haják Szabó 

Mária kolléganőnk a versmondó verseny győztesével, a rimaszombati Molnár Tiborral, aki 

fiatal kora ellenére nagyon világos jövőképpel rendelkezik, az irodalom és az előadóművészet 

mellett nagyon érdeklődik a közélet iránt is. Iskolai elfoglaltsága mellett arra is jut ideje, hogy 

rádiózzon.  

 

 

Országhatáron inneni és túli de mondhatnám azt is, hogy a történelmi Nógrád vármegye egész  

területéről érkeztek fellépők a  Salgótarjánban tartott Palócföldi Táncháztalálkozóra. A füleki 

kézművesek bemutatója – kötélverés, körmön  fonás, macskafakor fonás-, különösen népszerű 

volt.    
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Kárpát-medence 
2023. június 18. – M1 

 

Ismét Kárpátaljára látogatott Magyar Levente 

 

Viktor Mikita, Kárpátalja katonai kormányzója fogadta Magyar Leventét, a Külgazdasági és 

Külügyminisztérium parlamenti államtitkárát Tiszasalamonban. A magyar politikus a háború 

kitörése óta már sokadjára látogat el az országba. Ahogyan eddig mindig, most sem üres kézzel 

érkezett: átadta azt a 34 autóbuszt, amit a Volánbusz Zrt. ajánlott fel Ukrajnának humanitárius 

célból. 

 

Az Erdélyi Református Egyházkerület beruházásai 

 

„Itt kezdte meg működését 1859-ben a Református Tanoda, a későbbi Székely Mikó Kollégium” 

– olvasható a szöveg a kívül-belül megújult épületen. A sepsiszentgyörgyi református 

vártemplomot és a hozzá tartozó épületegyüttest két évvel ezelőtt újították fel.  

Az Erdélyi Református Egyházkerület a közelmúltban ünnepelte, hogy a háromszéki 

megyeközpont két új épülettel gazdagodott. A hálaadó istentiszteleten és az azt követő avató 

ünnepségen Novák Katalin, Magyarország köztársasági elnöke is részt vett. A magyar kormány 

támogatásával mintegy ötszáz ingatlanfelújítást, valamint új intézmény alapítását sikerült 

megvalósítani az elmúlt években. Ezekért is szólt a hála és a köszönet a templomban. Az 

istentisztelet végén az éppen aznap konfirmáló fiatalok közös fotót készíthettek a jeles 

vendégekkel. 

 

Magyar állami támogatással épült a Kaszap István Kollégium új sportcsarnoka 

Tóthfaluban 

 

A magyar-szerb határtól 30 km-re fekszik Tóthfalu. A településen nem először ér össze a 

délvidéki magyarság életereje, kitartása és álmai az anyaország gondoskodásával. Ennek ékes 

bizonyítéka az iskolahálózat fejlesztése is, amelynek keretében az elmúlt években 

sportakadémia, labdarúgópálya létesült, most pedig a Kaszap István Kollégium új 

sportcsarnokát avatták fel. Az egyházi diákotthon három alapelvet – a lelki, szellemi és testi 

fejlődést - szem előtt tartva terelgeti lakóit az élet útján. 

 

Egy iskola, ahol fontos szerepet tölt be a magyarság- és identitástudat: Kazinczy 

Ferenc Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskola 

 

A tornaljai Kazinczy Ferenc Magyar Tanítási Nyelvű Alapiskola a Nagyrőcei járás és egyben a 

Felvidék legnagyobb, teljes szervezettségű magyar iskolája, amely nemcsak a város, hanem a 

környékbeli települések tanulóinak oktatását is felvállalja. Idén összesen 831-en tanulnak az 

intézmény falai között.    

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/

